

السلطة الوطنية الفلسطينية الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني

مسح العنف الأسري (كانون أول، 2005-كانون ثاني، 2006) النتائج الأساسية ملخص النتائج

الصفحة الإلكترونية الجديدة:

- بإمكانكم الحصول على نسخة الإلكترونية من جميع المطبوعات التي ينشرها الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني من خلال الصفحة الإلكترونية للجهاز على العنوان http://www.pcbs.gov.ps
- لمزيد من البيانات، يرجى استيفاء النموذج الإلكتروني المتوفر على الموقع الإلكتروني للجهاز والذي من خلاله يمكنكم متابعة حالة طلبكم وعمل تحميل للبيانات حال توفرها
 - لمزيد من التفصيل يمكن الرجوع إلى التقرير الرئيسي على الصفحة الإلكترونية للجهاز على العنوان http://www.pcbs.gov.ps

© جمادى الأولى، 1427هـ - حزيران، 2006. جميع الحقوق محفوظة.

في حالة الاقتباس، يرجى الإشارة إلى هذه المطبوعة كالتالي:

الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني، 2006. مسح العنف الأسري (كانون أول، 2005-كانون ثاني، 2006)-النتائج الأساسية، ملخص النتائج. رام الله- فلسطين.

جميع المراسلات توجه إلى دائرة النشر والتوثيق/قسم خدمات الجمهور على العنوان التالي: الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني ص.ب: 1647، رام الله، فلسطين.

هاتف: 6340 (970/972) 2 240 6343 فاكس: (970/972) 2 240 6343 فاكس

بريد الكترونية: diwan@pcbs.gov.ps صفحة الكترونية: http://www.pcbs.gov.ps



لنساهم معاً في إنجاح التعداد العام للسكان والمساكن والمنشآت - 2007

المقدمة

ضمن سياسة الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني بنشر الرقم الإحصائي الفلسطيني، وتوفير المعلومات الإحصائية يقوم الجهاز بالإعداد وتنفيذ العديد من المسوح حول مختلف شرائح المجتمع الفلسطيني ومنها مسح العنف الأسري، 2005 حيث يشكل هذا المسح قفزة نوعية من قبل الجهاز المركزي في تنفيذ مثل هذا النوع من المسوح الأسرية حيث لم يسبق أن تم تنفيذ مسوح متخصصة على المستوى الوطنى في هذا المجال.

تكمن أهمية تنفيذ مسح العنف الأسري، 2005 بما يوفره من بيانات حديثة وشاملة حول الموضوع تساعد في سد النقص في البيانات، وتمكن الباحثين والمخططين من إعداد الدراسات، ووضع البرامج والسياسات بهدف الحد من ظواهر العنف الممارس ضد النساء والأطفال وكبار السن.

أهداف المسح

يتمحور الهدف الرئيسي لهذا المسح في توفير إحصائيات شاملة وممثلة حول العنف الأسري بشكل خاص وتشخيص ظاهرة العنف في المجتمع الفلسطيني، خصوصا ضد المرأة والطفل وكبار السن على اعتبار أنها ظاهرة غير مسجلة بصورة شاملة وليس من السهل التبليغ عنها لأسباب مختلفة. وفيما يلى بعض أهداف المسح:

- 1. توفير قاعدة بيانات غاية في الأهمية حول العنف الأسري يمكن أن يستخدمها الباحثون المهتمون بقضايا الأسرة الفلسطينية لتوجيه السياسات وتطوير البرامج في الأراضي الفلسطينية لمواجهة هذه الظاهرة والتقليل منها.
 - 2. توضيح ماهية أشكال وأفعال العنف التي يتعرض لها الأفراد في المجتمع الفلسطيني من قبل بعض أفراد الأسرة.
- توضيح وجود أو عدم وجود علاقة بين تعرض الأسرة الفلسطينية للعنف السياسي مع ممارسات عنف مختلفة في الأسرة الفلسطينية.
- 4. تحديد حجم مشكلة العنف النفسي، الجسدي، والجنسي التي تتعرض لها الزوجة من قبل الزوج، والعنف الجسدي والنفسي الذي يتعرض له الأطفال والإناث غير المتزوجات وكبار السن من قبل أحد أفراد الأسرة، والعنف الذي يتعرض له الزوج من قبل زوجته.
 - تحديد الخصائص الديموغرافية والاجتماعية للأفراد الذين تعرضوا للعنف.
 - 6. تحديد الخصائص الديمو غرافية والاجتماعية للأفراد الذين مارسوا العنف.
- 7. تحديد ماهية الأساليب التي تتبعها المرأة الفلسطينية لمواجهة العنف الأسري الذي يُمارس ضدها، وعلاقة ذلك ببعض المتغيرات الديموغرافية والاجتماعية والنفسية.
- 8. توفير البيانات الدقيقة لواضعي السياسات وصانعي القرارات في الهيئات المختلفة لتمكنهم من وضع الخطط والبرامج المستقبلية بالاعتماد على النتائج التي سيوفرها المسح.

المفاهيم والمصطلحات

تستند المفاهيم والمصطلحات التي تم وضعها في هذا التقرير على السلوكيات والتصرفات التي يمارسها الأفراد وتم الإشارة إليها في استمارة المسح واعتمدت على مفاهيم وتصنيفات دولية مع مراعاة الخصوصية الفلسطينية عند وضع هذه التعريفات.

المفهوم	المصطلح
العنف الأسرى هو أي تصرف يتصرفه أحد أفراد الأسرة ضد أي فرد من أفرادها بهدف إلحاق	العنف الأسري
الألم أو الأذى النفسي أو الجسدي أو أي شكل آخر من أشكال الألم والإساءة.	
في هذه الدراسة تم تقسيم أشكال العنف الى ثلاث أشكال مختلفة وهي العنف النفسي والجسدي	
والجنسي يمارسها الرجل نحو زوجته، والعنف النفسي والجسدي تمارسها الزوجة ضد زوجها،	
والعنف النفسي والجسدي الذي يمارسه أحد أفراد الأسرة نحو إحدى النساء البالغات غير	
المتزوجات في الأسرة والتي مازالت تعيش في الأسرة. والعنف النفسي والجسدي الذي	
تمارسه الأسرة ضد أحد أطفال الأسرة والمسنين الذين يسكنون مع الأسرة في نفس البيت.	
تجدر الإشارة الى أن الأدبيات العلمية تستعين بمصطلحات مختلفة مثل الإساءة (Abuse)	
والتهجم (Assault)، والعدوان (Aggression) وغيرها من المصطلحات والمفاهيم المتطرقة	
الى أشكال مختلفة من العنف وإلحاق الأذى وإن اختلفت هذه المفاهيم بعض الشيء فيما بينها إلا	
أنها تتشابه بمعانيها عن الحاق الأذى والتهجم النفسي والجسدي وغير ذلك، وقد آثرنا في هذه	
الدراسة استعمال مصطلح "العنف" لنتطرق لكل أشكال التهجم والحاق الأذى المقصود أعلاه.	
هو شكل من أشكال العنف، وهو يتمثل بسلوك نفسي أو كلامي أو المعاملة السيئة للإنسان	عنف نفسي
والاستهتار والازدراء به. ويمارس باستخدام الشتم والإهانة من قبل الشخص الذي يمارس	
العنف، تحطيم أشياء تخص الشخص المعتدى عليه، الصياح والصراخ عليه والتلقيب بأسماء	
وألقاب تحقير أو أوصاف غير مريحة، الطرد من البيت، أوالحبس داخل البيت، والترهيب،	
والتهديد الدائم، والإكراه. يستخدم العنف النفسي بهدف إثارة القلق والخوف في الشخص	
المعتدى عليه، والمس بالآخرين نفسيا والحط من قيمة الشخص المعتدى عليه وإشعاره بأنه	
سلبي، وإضعاف قدرته الجسدية أو العقاية، والإساءة للآخرين وتحطيم قدراتهم المعنوية	
و الذاتية، وخلخلة الثقة بالنفس وتقدير الذات.	
من الآثار التي يحدثها العنف النفسي: تحطيم نظرة الشخص (المعتدى عليه) لذاته، إيقاع الأذى	
النفسي، الإساءة المعنوية، زعزعة الثقه بالذات مما ينعكس على تقدير الشخص لذاته، الخوف،	
الكَأْبَة، القلق، حب الانتقام، الوحدة والانزواء، العدائية، العدوانية وغير ذلك من الآثار.	

هو سلوك موجه ضد الجسد. يمارس باستخدام وسائل مختلفة مثل الدفع بقوة، رمي أشياء باتجاه	عنف جسدي
الشخص يمكن أن تؤذي، لكمات باليد، شد الشعر، لوي اليد، الصفع، الخنق، الحرق، الإمساك	
بقوة، التهجم باستخدام أدوات حادة أو بدون أدوات، أو غير ذلك بهدف الضبط أو التعبير عن	
القوة الجسدية أو إلحاق الأذى، وقد يترك أو لا يترك العنف الجسدي آثاراً على الجسم، وآثاره	
تسبب الآلام وأيضا تعرض حياة الإنسان للخطر أو إلى فقدان عضو ما بالجسم أو تحدث كسوراً	
أو جروحاً أو تسبب تشوهاً ما. ويمكن تمييز العنف الجسدي عن طريق العلامات التي تترك	
أثراً على الجسم، إلا أن هناك الكثير من التهجمات التي لا تترك أثار على الجسم بعد الاعتداء	
ولكننا ما زلنا نعتبرها أشكالاً من الإساءة الجسدية.	
أي تصرف يهدف إلى الاستغلال الجنسي المباشر أو غير المباشر وإلحاق الأذى من قبل	عنف جنسي
الزوج. يمارس العنف الجنسي مع الزوجة عن طريق: رفض الزوج أن يستعمل وسائل منع	
الحمل أثناء إقامة علاقة زوجية، استعمال القوة الجسدية لإجبار الزوجة على إقامة علاقة زوجية	
واستعمال أشكال أخرى من القوة بهدف إجبار الزوجة على إقامة أشكال مختلفة من العلاقة	
الزوجية غير راضية عنها، لجوء الزوج للتهديد بهدف إجبار الزوجة على ممارسة أشكال	
مختلفة من العلاقة الزوجية لا ترضى عنها.	
الأفراد الذين بلغوا من العمر 65 سنة فأكثر	كبار السن

ملخص النتائج الأساسية

نفذ الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني مسح العنف الأسري خلال الفترة 2005/12/18 - 2006/1/18، على عينة بلغت 4,212 أسرة توزعت بواقع 2,772 أسرة في الضفة الغربية و4,440 أسرة في قطاع غزة.

يعتبر هذا المسح الأول من نوعه على المستوى الوطني إذ استهدف المسح النساء والأطفال وكبار السن، بهدف توفير بيانات إحصائية حول العنف الأسري تخدم الباحثين والدارسين والمخططين وواضعى البرامج والسياسات.

- 61.7% من النساء في الأراضي الفلسطينية اللواتي سبق لهن الزواج أفدن بتعرضهن للعنف النفسي و 23.3% تعرضن للعنف الجنسي ولو لمرة واحدة على الأقل من قبل الزوج خلال العام 2005.
- 58.4% من النساء في الأراضي الفلسطينية اللواتي سبق لهن الزواج الحاصلات على تعليم ثانوي فأكثر أفدن بتعرضهن للعنف النفسي و 19.1% تعرضن للعنف الجسدي، و 8.5% تعرضن للعنف الجنسي ولو لمرة واحدة على الأقل من قبل الزوج خلال العام 2005.
- 61.6% من النساء في الأراضي الفلسطينية اللواتي سبق لهن الزواج الحاصلات على تعليم ثانوي فأكثر أفدن بتعرضهن للعنف النفسي، و28.2% تعرضن للعنف الجسدي، و13.4% تعرضن للعنف الجنسي ولو لمرة واحدة على الأقل من قبل الزوج خلال الفترة التي سبقت العام 2005.
- 27.9% من النساء أفدن أنهن يوافقن أن يقوم الزوج بضرب زوجته في حال أنها خرجت من البيت دون استئذان.
- 10.5% من النساء أفدن أنهن يوافقن أن يقوم الزوج بضرب زوجته في حال لم تقم بإعداد الطعام وتجهيزه في مواعيده.
- 30.1% من الأفراد في المجتمع الفلسطيني تعرضوا إما للاعتداء أو الإصابة أو الاستشهاد من قبل القوات الإسرائيلية أو قطعان المستوطنين حسب ما أفادت به النساء خلال العام 2005.
- أكثر من نصف الأسر في المجتمع الفلسطيني (53.6%) تعرضت للعنف السياسي ضد الممتلكات أو الاقتصاد (المتمثلة بمصادرة الأراضي أو هدم البيت، أو تضرر الوضع الاقتصادي للأسر) من قبل القوات الإسرائيلية خلال العام 2005.
- 15.7% من النساء أفدن بتعرض التجمع الذي يقمن فيه للعنف السياسي (أي التعرض لمنع التجول، الحصار والإغلاق) من قبل قوات الاحتلال خلال العام 2005.
- 25.6% من النساء أفدن بتعرض أزواجهن للعنف النفسي مقابل 4.2% أفدن بتعرض أزواجهن للعنف الجسدي من قبلهن خلال العام 2005.
- 25.0% من الإناث غير المتزوجات (18 سنة فأكثر) في الأراضي الفلسطينية أفدن بتعرضهن للعنف الجسدي، و7.2% تعرضن للعنف النفسي ولو لمرة واحدة على الأقل من قبل أحد أفراد الأسرة خلال العام 2005.

- 52.6% من الإناث غير المتزوجات (18 سنة فأكثر) في الأراضي الفلسطينية أفدن بتعرضهن للعنف الجسدي و 9.2% تعرضن للعنف النفسي من قبل أحد أفراد الأسرة خلال الفترة التي سبقت عام 2005.
- أكثر من نصف الأطفال في المجتمع الفلسطيني (51.6%) تعرضوا للعنف حسب ما أفادت به الأم خلال العام 2005.
- 5.7% من الأفراد كبار السن (65 سنة فأكثر) تعرضوا لإساءة جسدية من قبل أحد أفراد الأسرة خلال العام 2005.
 - 17.5% من كبار السن (65 سنة فأكثر) تعرضوا لإساءة عاطفية من قبل أحد أفراد الأسرة خلال العام 2005.

جدول 1: نسبة النساء اللواتي سبق لهن الزواج وتعرضن لأحد أنواع العنف من قبل الزوج على الأقل لمرة واحدة حسب المنطقة ونوع التجمع ونوع العنف خلال العام 2005

Table 1: Percentage of Ever Married Women Exposed to Any Violence by Husband, at Least Once by Region, Type of Locality and Type of Violence During the Year 2005

	Type of Violence	9	نوع العنف	
Region and Type of Locality	العنف الجنسي Sexual Abuse	العنف الجسدي Physical Abuse	العنف النفسي Psychological Abuse	المنطقة ونوع التجمع
Region				المنطقة
Palestinian Territory	10.9	23.3	61.7	الأراضي الفلسطينية
West Bank	11.5	23.7	68.8	الضفة الغربية
Gaza Strip	9.7	22.6	49.7	قطاع غزة
Type of Locality				نوع التجمع
Urban	11.2	23.2	62.8	حضر
Rural	10.9	23.0	64.9	ريف
Camps	9.8	24.1	52.3	مخيم

جدول 2: نسبة النساء اللواتي سبق لهن الزواج وتعرضن لأحد أنواع العنف من قبل الزوج حسب المنطقة ونوع التجمع ونوع العنف خلال الفترة التي سبقت العام 2005

Table 2: Percentage of Ever Married Women Exposed to Any Violence by Husband, by Region,
Type of Locality and Type of Violence During the Period Preceding 2005

	Type of Violence	9	نوع العنف	
Region and Type of Locality	العنف الجنسي	العنف الجسدي	العنف النفسي	المنطقة ونوع التجمع
	Sexual Abuse	Physical Abuse	Psychological Abuse	
Region				المنطقة
Palestinian Territory	15.5	33.9	66.1	الأراضي الفلسطينية
West Bank	16.8	35.1	73.5	الضفة الغربية
Gaza Strip	13.1	31.7	53.4	قطاع غزة
Type of Locality				نوع التجمع
Urban	16.7	34.4	68.0	حضر
Rural	14.8	34.2	70.0	ريف
Camps	12.1	31.5	53.2	مخيم

جدول 3: نسبة النساء غير المتزوجات (18 سنة فأكثر) واللواتي يسكن مع الأسرة وتعرضن لأحد أنواع العنف من قبل أحد أفراد الأسرة على الأقل لمرة واحدة حسب المنطقة ونوع التجمع ونوع العنف خلال العام 2005

Table 3: Percentage of Never Married Women Aged (18 Years and over) Who Lived with Household and Exposed to Any Violence by A member of Household at Least Once by Region, Type of Locality and Type of Violence During the Year 2005

	Type of Violence نوع العنف			
Region and Type of Locality	العنف الجسدي	العنف النفسي	المنطقة ونوع التجمع	
	Physical Abuse	Psychological Abuse		
Region			المنطقة	
Palestinian Territory	25.0	52.7	الأراضي الفلسطينية	
West Bank	25.4	55.6	الضفة الغربية	
Gaza Strip	24.1	46.9	قطاع غزة	
Type of Locality			نوع التجمع	
Urban	24.0	55.0	حضر	
Rural	26.6	48.9	ريف	
Camps	25.5	50.3	مخيم	

جدول 4: نسبة النساء غير المتزوجات (18 سنة فأكثر) واللواتي يسكن مع الأسرة وتعرضن لأحد أنواع العنف من قبل أحد أفراد الأسرة حسب المنطقة ونوع التجمع ونوع العنف للفترة التي سبقت العام 2005

Table 4: Percentage of Never Married Women Aged (18 Years and over) Who Lived with Household and Exposed to Any Violence by A member of Household at Least Once by Region, Type of Locality and Type of Violence During the Year 2005

	Type of Violence	نوع العنف	
Region and Type of Locality	العنف الجسدي	العنف النفسي	المنطقة ونوع التجمع
	Physical Abuse	Psychological Abuse	
Region			المنطقة
Palestinian Territory	29.9	52.6	الأراضي الفلسطينية
West Bank	31.0	57.2	الضفة الغربية
Gaza Strip	27.7	42.8	قطاع غزة
Type of Locality			نوع التجمع
Urban	31.3	54.6	حضر
Rural	27.6	51.5	ريف
Camps	28.8	46.4	مخيم

جدول 5: نسبة النساء اللواتي سبق لهن الزواج ويؤيدن العنف الذي يتعرض له أطفالهن عند قيامهم بتصرفات غير مقبولة من وجهة نظر الأسرة حسب جنس الطفل ومدى الموافقة والمنطقة 2005

Table 5: Percentage of Ever Married Women Who Agree on Violence Against Their Children When They Behave in Unacceptable Way According to Family Perspective by Gender of Child, Range of Approving and Region 2005

	Region		المنطقة	
Gender of Child and Range of Approving	الأراضي الفلسطينية Palestinian Territory	قطاع غزة Gaza Strip	الضفة الغربية West Bank	جنس الطفل ومدى الموافقة
Both Sexes				كلا الجنسين
Many of women supported violence against children	6.7	9.2	5.1	كثيراً من النساء تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
To a mid extent of women supported violence against children	18.1	17.0	18.8	بدرجة متوسطة تؤيد النساء العنف الذي يتعرض له الطفل
Few women supported violence against children	14.1	14.1	14.1	قليلاً من النساء تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
Rarely women supported violence against children	13.0	13.8	12.5	نادراً من النساء ما تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
Don't supported violence against children	48.1	45.8	49.6	لا تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
Male				ذكور
Many of women supported violence against children	7.5	10.1	5.9	كثيراً من النساء تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
To a mid extent of women supported violence against children	19.8	18.2	20.8	بدرجة متوسطة تؤيد النساء العنف الذي يتعرض له الطفل
Few women supported violence against children	14.6	15.0	14.3	قليلاً من النساء تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
Rarely women supported violence against children	13.3	14.2	12.7	نادراً من النساء ما تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
Don't supported violence against children	44.8	42.6	46.3	لا تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
Female				إناث
Many of women supported violence against children	5.8	8.4	4.2	كثيراً من النساء تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
To a mid extent of women supported violence against children	16.3	15.8	16.6	بدرجة متوسطة تؤيد النساء العنف الذي يتعرض له الطفل
Few women supported violence against children	13.6	13.3	13.8	قليلاً من النساء تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
Rarely women supported violence against children	12.8	13.5	12.4	نادراً من النساء ما تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل
Don't supported violence against children	51.5	49.1	53.0	لا تؤيد العنف الذي يتعرض له الطفل

جدول 6: نسبة كبار السن الذين تعرضوا لأحد أنواع العنف من قبل أحد أفراد الأسرة حسب المنطقة ونوع التجمع ونوع العنف خلال العام 2005

Table 6: Percentage of Elderly Exposed to Any Violence from Members of Household by Region, Type of Locality and Type of Violence During the Year 2005

	Type of Vio	lence		نوع العنف	
Region and Type of Locality	إهمال طبي Medical Ignorance	إساءة اقتصادية Economic Abuse	إساءة عاطفية Emotional Abuse	إساءة جسدية Physical Abuse	المنطقة ونوع التجمع
Both Sexes					كلا الجنسين
Region					المنطقة
Palestinian Territory	8.6	5.8	17.5	5.7	الأراضي الفلسطينية
West Bank	7.8	6.5	17.5	4.8	الضفة الغربية
Gaza Strip	10.2	4.4	17.6	7.4	قطاع غزة
Type of Locality					نوع التجمع
Urban	6.6	6.4	16.3	6.9	حضر
Rural	11.8	5.5	18.4	5.2	ريف
Camps	10.4	3.9	20.7	1.9	مخيم
Male					ذكور
Region					المنطقة
Palestinian Territory	7.8	4.5	15.0	5.0	الأراضي الفلسطينية
West Bank	5.6	5.4	13.3	4.7	الضفة الغربية
Gaza Strip	11.9	2.7	18.2	5.7	قطاع غزة
Female					نوع التجمع
Urban	7.6	5.0	13.3	6.0	حضر
Rural	7.0	4.4	15.1	4.4	ريف
Camps	9.5	2.6	21.2	2.6	مخيم
Both Sexes					إناث
Region					المنطقة
Palestinian Territory	9.2	6.7	19.4	6.2	الأراضي الفلسطينية
West Bank	9.3	7.3	20.6	4.9	الضفة الغربية
Gaza Strip	9.0	5.6	17.1	8.7	قطاع غزة
Type of Locality					نوع التجمع
Urban	5.8	7.5	18.6	7.7	حضر
Rural	14.9	6.2	20.5	5.6	ريف
Camps	11.2	5.0	20.4	1.4	مخيم



Palestinian National Authority Palestinian Central Bureau of Statistics

Domestic Violence Survey (December, 2005- January, 2006) Main Findings Summary of Findings

PAGE NUMBERS OF ENGLISH TEXT ARE PRINTED IN SQUARE BRACKETS. TABLES ARE PRINTED IN THE ARABIC ORDER (FROM RIGHT TO LEFT).

New Web Site:

- All of PCBS Publications are available online in electronic format on PCBS web site http://www.pcbs.gov.ps
- For additional data requests, online form is available on PCBS web site and users can track the status of their request and download the data once made available.
- For more detail information about the report, it will available online in electronic format on PCBS web site http://www.pcbs.gov.ps

© June 2006.

All Rights Reserved.

Suggested Citation:

Palestinian Central Bureau of Statistics, 2006. Domestic Violence Survey (December, 2005-January, 2006): Main Findings Report. Summary of findings. Ramallah-Palestine.

All correspondence should be directed to:
Dissemination and Documentation Department/Division of User Services
Palestinian Central Bureau of Statistics
P. O. Box 1647 'Ramallah, Palestine.

Tel: (972/970) 2 240 6340 Fax: (972/970) 2 240 6343

E-mail: <u>diwan@pcbs.gov.ps</u> Web-site: <u>http://www.pcbs.gov.ps</u>



Population, Housing and Establishment Census - 2007

Introduction

The Palestinian Central Bureau of Statistics (PCBS) prepared and conduct surveys on the different sectors of the Palestinian society; this is within the framework of PCBS' policy of publishing Palestinian statistical figures and providing statistical information. The Domestic Violence Survey 2005 is one of the surveys, which PCBS has conducted; it is a leap by PCBS since it is a specialized survey about the domestic violence in the Palestinian Territory.

It is important to conduct domestic violence survey, 2005 to obtain comprehensive and accurate data about violence that planners and researchers showed interest in Palestinian household's issues to Control phenomenon practiced against women, children, elderly.

Survey Objectives

The main objective of the survey is to make available comprehensive statistics about domestic violence; to explore the phenomenon of violence in the Palestinian society especially violence against women, children, and the elderly since such phenomenon is not widely recorded for different reasons. Following are some objectives of the survey:

- 1. Make available crucial database about domestic violence to be used by researchers and those interested in the issues of the Palestinian households; to direct policies; and to develop programs to counter and reduce the domestic violence phenomenon in the Palestinian society.
- 2. Explore the nature, forms and acts of violence the individuals of the Palestinian society are exposed to.
- 3. Explore whether there is or there isn't any connection between the Palestinian household being exposed to political violence and practicing different acts of violence within the Palestinian household.
- 4. Determine the size of the problem of psychological, physical, and sexual violence, that a wife is exposed to by husband; the physical and psychological violence children and unmarried woman and the elderly are exposed to; as well as the violence a husband is exposed to by the wife.
- 5. Determine the demographic and social characteristics of the individuals who are exposed to violence.
- 6. Determine the demographic and social characteristics of the individuals who practice violence.
- 7. Determine the methods that the Palestinian woman uses to counter domestic violence against her and the connection of such practice with certain demographic, social, and psychological variables.
- 8. Make available accurate data for policy and decision makers at the different institutions so that they can set up future plans and programs based on the findings of the survey.

Concepts and Definitions

The terms and concepts of the study are based on the attitudes and behaviors of individuals covered in the survey questionnaire and relied on international concepts and classifications while taking into consideration the Palestinian context.

Domestic violence	Violence is any act or intended act of a household member against another member for the purpose of causing psychological or physical harm or any other types of pain and abuse. The study discussed different types of psychological, physical, and sexual violence practiced by the household members against each other. It is worth mentioning that other sources use terms like abuse, assault, and aggression and other terms and concepts to describe different types of violence and harm-causing. The concepts may slightly differ; however, they mean the same with respect to causing harm, psychological, and physical assaults. The study uses the term <i>violence</i> to illustrate all types of assaults and harm-causing.
Psychological Violence	It is a type of violence reflected in a psychological behavior or bad treatment, disdain, and despise of people. It is done through the use of cursing and insults by the person who practiced violence., breaking things that belong to the person, shouting and yelling at, name-calling, mocking using demeaning names, forcing to do specific acts, throwing out of the house, locking up in the house, terrorization, continuous threatening, and forcing. Psychological violence is used to cause anxiety fear, psychological damage, degrading, making one feel negative, weaken physical and mental capacities, harming other people and destroy capabilities, shaking self-confidence, undermining self-respect,. Psychological violence destroys self-confidence, causes body harm, loss of self-confidence.
Physical Violence	A behavior directed against the body. Physical violence is practiced through punching, hair-pulling, arm-twisting, pinching, slapping, kicking, strangling, scorching, pulling, dragging, killing, and beating. It is used to express physical power. The victim of physical violence is usually the weaker person.
Sexual Violence	An act of using various aggressive Actions for the purpose of sexual abuse and causing harm. Sexual violence is done through sexual harassment, rape, husband's refusal to use contraceptives during sexual intercourse with his wife, using physical force to compel the wife to have sexual intercourse, threatening to use sharp tools and beating to force her to have sexual intercourse, and using violent and harmful means. The purpose of this type of violence is to abuse the victim and use force to control the victim who is usually the woman; it occurs because there aren't any strict rules taken against the perpetrators.
Elderly People	The individuals who have reached the age of 65 and over.

Main Findings Summary

The Palestinian Central Bureau of Statistics conducted Domestic Violence Survey between December 18, 2005 and January 18, 2006, on a sample of 4,212 households including 2,772 in the West Bank and 1,440 in Gaza Strip.

The survey is the first one on its kind on national level, These survey targeted women, children and elderly. To provide comprehensive and accurate statistics about domestic violence which may be used by researchers interested in Palestinian household issues to direct policies and develop programs.

- 61.7% of ever married women in the Palestinian Territory were exposed to psychological violence, 23.3% exposed to physical violence, and 10.9% exposed to sexual violence at least once by husband during the year 2005.
- 58.4% of ever married women in the Palestinian Territory with secondary education and more were exposed to psychological violence, 19.1% exposed to physical violence, and 8.5% exposed to sexual violence at least once by the husband during the year 2005.
- 61.6% of ever married women in the Palestinian Territory with secondary education and more were exposed to psychological violence, 28.2% exposed to physical violence, and 13.4% exposed to sexual violence at least once by the husband during the period preceding 2005.
- 27.9% of women agree that a husband should beat his wife in case she left the house without asking for that.
- 10.5% of women agree that a husband should beat his wife in case she fails to prepare the food on time.
- 30.1% of individuals in the Palestinian society have been exposed to either attacks or being wounded or being killed by Israeli forces or settlers according to wife perspective during the year 2005.
- More than half (53.6%) of the households of the Palestinian society have been exposed to political Abuse against possessed or economy (land confiscation and house demolition or damage to the economic situation of the household) by Israeli forces during the year 2005.
- 15.7% of women stated that their society had been exposed to political Violence from Israeli forces (their town came under curfew) during the year 2005.
- 25.6% of women stated that their husbands had been exposed to psychological violence compared with 4.2% who stated that their husbands had been exposed to physical violence during the year 2005.

- 25.0% of unmarried females (aged 18 and over) in the Palestinian Territory were exposed to physical violence compared with 52.7% exposed to psychological violence at least once by one of the household members during the year 2005.
- 29.9% of unmarried females (aged 18 and over) in the Palestinian Territory were exposed to physical violence compared with 52.6% exposed to psychological violence at least once by one of the household members during the period preceding 2005.
- Mother stated that more than half (51.6%) of their children have been exposed to violence during the year 2005.
- 5.7% of elderly people (65 years and over) were exposed to physical Violence by one of the household members during the year 2005.
- 17.5% of elderly people (65 years and over) were exposed to Emotional abuse by one of the household members during the year 2005.